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 المستخلص
تعد ظاهرالتلوث البيئي مشكلة البيئة في الوقت الحاضر, لاسيما بعد تطور النشاط البشري , والتوسع 
العمراني والصناعي على حساب الاراضي الزراعية الخضراء من جهة , وانتشار ظاهرة التصحر 

قطات والجفاف وما لها من تأثير سلبي غير مباشر في العناصر الثقيلة منها )النحاس( في المتسا
الجوية الصلبة في محافظة الانبار,  ولاسيما أن موقع محافظة الانبار التي تقع في القسم الغربي من 

 العراق والتي تعد من اكبر محافظات العراق مساحةَ. 
التباين لتراكيز عنصر النحاس في المتساقطات الجوية في محافظة الانبار ما بين تم دراسة تحليل  

من خلال جمع العينات للمتساقطات الصلبة في حاويات . وذلك  2022_  2021موقع وآخر في عام 

 11أستمر القياس  إذ( أماكن من مواقع الرصد , 7صغيرة للمتساقطات الصلبة و التي وزعت في )

, يتم رفع العينات شهرياً من مواقع الرصد وتم تحليل  2022الى تموز  2021شهرا ابتداءً من أيلول 

 .مختبرات  البيئيةعينات الغبار وقياس العناصر الثقيلة الملتصقة على دقائق الغبار في ال
وتوصل البحث الى وجود تباين زماني ومكاني لعنصر النحاس في المتساقطات الجوية في محافظة   

حاس في اشهر ايلول وتشرين الاول وتشرين الثاني وحزيران الانبار , اذ تجاوزت تراكيز عنصر الن
وتموز الحدود المسموح بها ضمن المعايير المعتمدة , بينما في الاشهر المتبقية سجلت قيم تراكيز 
النحاس ضمن الحدود المسموح بها  , وتوصل البحث الى ان اعلى الاشهر تسجيل للتراكيز شهر 

ر كانون الثاني , وكانت اعلى المواقع تسجيل للنحاس  موقع الكرمة ايلول واقل التراكيز كانت في شه

( 0.52,واقل المواقع موقع عنة خلال شهر كانون الثاني بقيمة )( 1.55خلال شهر ايلول بقيمة بلغت )

 , وله تأثيرات صحية عديدة على الانسان . 
 الكلمات المفتاحية: التلوث البيئي, النحاس, الانبار

 
 

Abstract 
The phenomenon of environmental pollution is the problem of the environment at the present 

time, especially after the development of human activity.  And urban and industrial expansion 

at the expense of green agricultural lands on the one hand, and the spread of the 

phenomenon of desertification and drought, and their indirect negative impact on heavy 

metals, including (copper) in solid air precipitation in Anbar Governorate.  Especially since 

the location of Anbar Governorate, which is located in the western part of Iraq, which is one 

of the largest governorates in Iraq. The analysis of the variance analysis of the concentration 

of copper in the air precipitation in Anbar Governorate was studied between one site and 

another in the year 2021-2022, by collecting samples for the solid precipitation in small 

containers for the solid precipitation, which were distributed in (7) places of the monitoring 

sites.  The measurement lasted for 11 months, starting from September 2021 to July 2022.  

Samples are raised monthly from monitoring sites. Dust samples were analyzed and heavy 

elements attached to dust particles were measured in environmental laboratories. The 

research found a temporal and spatial discrepancy for copper in the airdrops in Anbar 

Governorate.  As the concentrations of copper in the months of September, October, 

November, June and July exceeded the permissible limits within the approved standards, 

while in the remaining months the copper concentrations were recorded within the 

permissible limits.  The research found that the highest recorded months of concentrations 

were in September and the lowest concentrations were in January, and the highest sites 

recorded for copper were Karma site during September with a value of 1.55, and the lowest 

sites recorded during January with a value of (0.52), and it has health effects  many on a 

person. 
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1.55 1.51 1.34 0.98 0.83 0.86 0.88 0.88 0.91 1.2 1.4 1.12 

 1.08 1.3 1.4 0.89 0.85 0.85 0.82 0.80 0.94 1.25 1.34 1.49 الفلوجة
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 8502  |مجلة مداد الآداب 

 تحليل جغرافي لتباين تركيز عنصر النحاس في المتساقطات الجوية في محافظة الانبار

 
حديثة
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